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Škrty označují za likvidační taky vysoké školy

6.9.2010, 21:05, pořad: Stalo se dnes

Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Proti plánovaným rozpočtovým úsporách se po státních zaměstnancích bouří taky vysoké školy. Podle jejich zástupců
univerzity tak zásadní škrty nezvládnou. Předseda České konference rektorů Petr Fiala dnes řekl předsedovi vlády, že
situace je kritická a dramatická. Tuzemské školy by prý nemohly konkurovat zahraničním ústavům. Co na tuto kritiku
říká ministr školství Josef Dobeš z Věcí veřejných? Dozvíme se vzápětí, dobrý večer.

Josef DOBEŠ, ministr školství /VV/
--------------------
Hezký večer.

Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Pane ministře, podle rektorů by některé vysoké školy mohly přijít až o 10 procent rozpočtu. To by mohlo být údajně
likvidační. Uvědomujete si toto riziko?

Josef DOBEŠ, ministr školství /VV/
--------------------
Uvědomuji si dobře. Jednak jsem se potkal s rektory a nyní individuálně jednám s jednotlivými rektory a vysokými
školami. Jenom pro takový příklad, dneska jsem podepsal 900 milionů evropských peněz VaVpI pro Vysoké učení
technické v Brně. A to jsou investiční peníze a částečně peníze na platy ne kantorů. Takže řešení je a jednáme
individuálně.

Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Řešení jsou pouze ty evropské peníze nebo kde ještě byste jako vláda chtěli hledat zdroje pro vysoké školství?

Josef DOBEŠ, ministr školství /VV/
--------------------
Je možné ty škrty částečně nahradit těmito, těmito penězi a takto vysokým školám hodit záchranné lano. Na druhou
stranu je potřeba říct, a to i jsem se o tom bavil i s panem rektorem Fialou a všichni uznáváme, že je to klesající počet
studentů a poměrně varovná demografie, je tu vysoký počet vysokých škol a jenom započatá reforma vysokých škol. A
my musíme mít odvahu jít do toho. Je na to jenom, jak nastavit ostře ten řez té reformy.

Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
To znamená, že reforma, to je to, na čem teď pracujete, reforma vysokých škol?

Josef DOBEŠ, ministr školství /VV/
--------------------
Ano.

Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
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Měla by jít ruku v ruce se šetřením, které souvisí se škrty ve státním rozpočtu?

Josef DOBEŠ, ministr školství /VV/
--------------------
Ta reforma vysokých škol by šla i bez šetření, bez těch, bez těch škrtů. Ty škrty to jenom urychlují, možná částečně
dramatizují, ale reforma je třeba provést. Je potřeba diverzifikovat vysoké školy a zejména je potřeba platit na vysokých
školách kvalitu na úkor kvantity.

Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
To znamená zavést i školné, o kterém se diskutuje už dlouho.

Josef DOBEŠ, ministr školství /VV/
--------------------
Ano, když se bavíme o financování, je potřeba nastavit více, víceúčelové nebo více...

Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Zdrojové.

Josef DOBEŠ, ministr školství /VV/
--------------------
Vícezdrojové, ano, děkuji za nápovědu, vícezdrojové financování, výrazněji více zapojit soukromý sektor a ten právě
můžeme přitáhnout do vysokých škol přes vědu a výzkum. K tomu už jenom jako doplněk, to je spoluúčast, bych řekl
pacienta, je to připravované školné. To není jeden z hlavních zdrojů.

Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Jak byste chtěli motivovat firmy, aby se zapojily i svým kapitálem do rozvoje vysokého školství u nás?

Josef DOBEŠ, ministr školství /VV/
--------------------
Především je potřeba, aby je motivovaly ty samotné vysoké školy. Ministerstvo proto může připravit nástroje. My jsme
připraveni, my jsme připraveni více posílit tu kvalitu. To znamená ocenit vědu a výzkum, ocenit kapacity, které přednáší
takzvaný rejstřík rektorů a docentů, ocenit mobilitu těch studentů. A já sám na ministerstvu připravuji pracovní skupinu,
která by se mohla spolupodílet na vypracování kritéria hodnocení vědy a výzkumu, což tu pořádně ještě není.

Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Když jsme u vědy a výzkumu, peníze na tuto tabulku nebo na tuto kapitolu se krátit nebudou?

Josef DOBEŠ, ministr školství /VV/
--------------------
Já jsem dneska slyšel, že pan premiér Nečas v Brně prohlásil, že pro vysoké školy ne. Myslím si, že je to velké téma na
vládu, protože zde těch variant je několik. Je potřeba ty úspory a tu představu, jak se bude investovat věda a výzkum v
příštím roce, rozprostřít mezi vysoké školy, mezi jednotlivá ministerstva a mezi Akademii věd. A ta míra, to je na debatě
ve vládě.

Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Já se ještě vrátím k těm firmám, které by se mohly zapojit do financování univerzit. Myslíte si, že by to mohlo jít i třeba
nějakým systémem daňových úlev pro firmy, které by se rozhodly být jakýmisi donátory?

Josef DOBEŠ, ministr školství /VV/
--------------------
To je jedna z možností. Já jako ministr školství naopak to chci podpořit, podpořit těmi, tím aplikovaným výzkumem. Je
potřeba více na vysokých školách podporovat a rozvíjet aplikovaný výzkum a jsme opět u otázky, jak rozdělit finanční
prostředky pro vědu a výzkum pro rok 2011.

Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Upřesňuje ministr školství Josef Dobeš z Věcí veřejných. Děkuji, na shledanou.

Josef DOBEŠ, ministr školství /VV/
--------------------
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Rádo se stalo, na shledanou.


